90 лет профессору Людмиле Тимофеевне Ивановой

А. И. Макарова

Северо-Восточный федеральный университет им. М.К. Аммосова, г. Якутск, Российская Федерация

12 января 2025 г. исполнилось 90 лет профессору, кандидату исторических наук, Почетному работнику высшего профессионального образования РФ, Заслуженному работнику образования РС(Я), Учителю учителей РС(Я), Почетному ветерану СВФУ Людмиле Тимофеевне Ивановой.

Иванова Людмила Тимофеевна родилась 12 января 1935 г. во II Кангаласском наслеге Нюрбинского района в семье служащего, воспитывалась у деда Иннокентия и бабушки Феодосии Рожиных. Дед был священником, бабушка — учительницей. В 1942 г. поступила в 1 класс Нюрбинской средней школы № 1. Во время обучения в школе она увлекалась историей и много читала. После окончания школы в 1952 г., успешно выдержав вступительные испытания, она стала студенткой Московского государственного историко-архивного института.

После окончания института в 1957 г., свою трудовую деятельность Л.Т. Иванова начала с должности заведующего читальным залом Центрального государственного архива ЯАССР (ЦГА ЯАССР), а вскоре возглавила архив. Во время ее работы в архиве были изданы первые сборники архивных документов: «Документы о революционных событиях 1905—1907 гг. в Якутии», «Борьба за установление и упрочнение Советской власти в Якутии», что положило начало активной публикационной деятельности архива. В 1965 г. Людмила Тимофеевна начинает работу над сборником «Якутский архив», который вышел в 1966 г.

Что касается научных интересов Л.Т. Ивановой, то, еще трудясь в архиве, она заинтересовалась проблемой раскрепощения женщин Якутии. Она работала по выявлению документов в партийном архиве Якутского Обкома КПСС, в результате были сделаны выписки на 258 листах, опубликована статья о 40-летии со дня работы Первого Всеякутского съезда женщин, подготовлена публикация протоколов Якутской улусной конференции женщин 1921 г.

За годы работы и вложенный труд в архивное дело республики она была награждена Почетной грамотой Главного архивного управления при совете Министров СССР и Центрального комитета профсоюза работников госучреждений.

Для продолжения научного исследования по истории женского движения в Якутии она в 1968 г. поступила в аспирантуру Якутского государственного университета, где под научным руководством профессора Г.П. Башарина подготовила диссертацию на тему «Раскрепощение женщин Якутии и их роль в социалистическом строительстве (1917–1937 гг.)», которую защитила в 1971 г. В 1974 г. вышла ее монография, где был обобщен исторический опыт социального раскрепощения женщин многонационального Советского Союза на примере решения женского вопроса в Якутии.

После завершения аспирантуры стала работать на кафедре истории СССР, вначале в качестве ассистента, затем старшего преподавателя, потом доцента. С 1979 по 1989 гг. Людмила Тимофеевна работала заместителем декана историко-филологического, а затем историко-юридического факультетов. В 1989—1994 гг. заведовала кафедрой истории России. В 1996 г. была избрана на должность профессора ЯГУ. В 2000 г., когда исторический факультет стал самостоятельным подразделением университета, под ее руководством была

основана новая кафедра — кафедра методики преподавания истории и обществознания. На ее счету также открытие новых направлений подготовки специалистов. Так, она обеспечила и закрепила подготовку специалистов-архивистов. Также благодаря ей в 2009 г. на факультете впервые было открыто второе отделение, специализирующееся на подготовке учителей истории и обществознания.

Людмила Тимофеевна Иванова – педагог-новатор. Ею разработаны и осуществлены методики преподавания на факультете нового сложного направления – общей теории истории, а именно курсов лекций по теории и методологии истории и философии истории, вложено немало труда по внедрению цивилизационного подхода, новых парадигм истории в преподавании отечественной истории. На счету Л.Т. Ивановой немало других полезных инициатив. Например, еще до введения рейтинговой системы контроля знаний студентов в университете она уже успешно практиковала его с начала 1990-х гг. Разработала методику составления тестов для вступительных экзаменов по истории и обществознанию. Была первым председателем Республиканских предметных комиссий ЕГЭ по истории и обществознанию.

Профессор Л.Т. Иванова много лет занималась научным исследованием проблем женского движения в Якутии, имеет монографию и более 80 статей и публикаций, является по существу зачинателем нового научного направления в якутоведении – якутской феминологии. Также Людмила Тимофеевна плодотворно руководила исследованиями аспирантов, 5 из них стали кандидатами наук.

Людмила Тимофеевна Иванова вместе с супругом – известным историком, академиком, доктором исторических наук Василием Николаевичем Ивановым – прожили вместе 64 года совместной счастливой жизни. Она была его музой, любимой и преданной женой, другом, коллегой. Родили двух дочерей, имеют 4 внуков, 3 правнуков.

Профессора Л.Т. Иванову отличает широта и системность мышления, огромная эрудиция, постоянное стремление к сравнительно-историческим параллелям, твердость и верность принципам, потребность в саморазвитии. Она внесла весомый вклад в профессиональную подготовку историков, в развитие высшего исторического образования, в т.ч. его организационных основ.

Professor Lyudmila Timofeevna Ivanova is 90 years old

A. I. Makarova

M.K. Ammosov North-Eastern Federal University, Yakutsk, Russian Federation

Lyudmila Timofeevna Ivanova, Professor, Candidate of Historical Sciences, Honorary Worker of Higher Professional Education of the Russian Federation, Honored Worker of Education of the RS(Ya), Teacher of Teachers of the RS(Ya), Honorary Veteran of NEFU, turned 90 on January 12, 2025.

Lyudmila Timofeevna Ivanova was born on January 12, 1935 in the II Kangalassky village of the Nyurbinsky district in the family of an employee. She was raised by her grandfather Innokenty and grandmother Feodosia Rozhin. My grandfather was a priest, my grandmother was a teacher. In 1942, she entered the 1st grade of the Nyurbinsky secondary school No.1. During her schooling, she was interested in history and read a lot. After graduating from high school in 1952, having successfully passed the entrance tests, she became a student at the Moscow State Historical and Archival Institute.

After graduating from the Institute in 1957, L.T. Ivanova began her career as head of the reading room of the Central State Archive of the Russian Academy of Sciences (TSGA YAASSR), and soon became head of the archive. During her work in the archive, the first collections of archival documents were published: "Documents on the revolutionary events of 1905-1907 in Yakutia", "The struggle for the establishment and consolidation of Soviet power in Yakutia", which gave rise to the active publication activities of the archive. In 1965, Lyudmila Timofeevna began work on the collection "Yakut Archive", which was published in 1966.

As for the scientific interests of L.T. Ivanova, while still working in the archive, she became interested in the problem of the emancipation of women in Yakutia. She worked to identify documents in the party archive of the Yakut Regional Committee of the CPSU, extracts were made on 258 sheets, an article was published on the 40th anniversary of the First All-Yakut Congress of Women, and the minutes of the Yakut Ulusa Women's Conference of 1921 were published.

For her years of work and hard work in the archival business of the republic, she was awarded a Certificate of Honor from the Main Archival Department under the Council of Ministers of the USSR and the Central Committee of the Trade Union of Employees of State Institutions.

To continue her scientific research on the history of the women's movement in Yakutia, she entered the graduate school of the Yakut State University in 1968, where, under the scientific supervision of Professor G.P. Basharin, she prepared a dissertation on "The emancipation of women in Yakutia and their role in socialist construction (1917-1937)," which she defended in 1971. Her monograph was published in 1974., which summarized the historical experience of the social emancipation of women in the multinational Soviet Union on the example of solving the women's issue in Yakutia.

After completing her postgraduate studies, she began working at the Department of History of the USSR, first as an assistant, then as a senior lecturer, then as an associate professor. From 1979 to 1989. Lyudmila Timofeevna worked as Deputy Dean of the Faculty of History and Philology, and then of the Faculty of History and Law. In 1989-1994, she was the head of the Department of Russian History. In 1996, she was elected to the position of professor at YSU. In 2000, when the Faculty of History became an independent division of the University, a new department was founded under her leadership – the Department of Methods of Teaching History and Social Studies. She has also opened new areas of specialist training. Thus, she provided and consolidated the training of archivists. Also thanks to her, in 2009, the faculty opened for the first time a second department specializing in the training of teachers of history and social studies.

Lyudmila Timofeevna Ivanova is an innovative teacher. She developed and implemented teaching at the faculty of a new complex field – the general theory of history, namely courses of lectures on the theory and methodology of history and philosophy of history, invested a lot of work on the introduction of a civilizational approach, new paradigms of history in the teaching of national history. L.T. Ivanova has many other useful initiatives on her account. For example, even before the introduction of the rating system for monitoring students' knowledge at our university, she had already successfully practiced it since the early 1990s. She developed a methodology for composing tests for entrance exams in history and social studies. She was the first chairman of the Republican subject commissions of the Unified State Exam in History and Social Studies.

Professor L.T. Ivanova has been engaged in scientific research on the problems of the women's movement in Yakutia for many years, has a monograph and more than 80 articles and publications, and is essentially the initiator of a new scientific trend in Yakut studies – Yakut feminology. Lyudmila Timofeevna also fruitfully supervised graduate students, 5 of them became candidates of sciences.

СЕРИЯ «ОБШЕСТВЕННЫЕ НАУКИ»

Lyudmida Timofeevna Ivanova and her husband, the famous historian, academician, Doctor of Historical Sciences Vasily Nikolaevich Ivanov, lived together for 64 years of a happy life together. She was his muse, beloved and devoted wife, friend, colleague. They have two daughters, 4 grandchildren, and 3 great-grandchildren.

Professor L.T. Ivanova is distinguished by her breadth and systematic thinking, great erudition, constant striving for comparative historical parallels, firmness and fidelity to principles, and the need for self-development. She made a significant contribution to the professional training of historians, to the development of higher historical education, including its organizational foundations.

Об авторе

МАКАРОВА Аграфена Иннокентьевна – кандидат исторических наук, доцент, доцент кафедры «История, обществознание и политология», Исторический факультет, Северо-Восточный федеральный университет имени М.К. Аммосова, г. Якутск, Российская Федерация.

E-mail: if aim@mail.ru

About the author

MAKAROVA Agrafena Innokentievna – Candidate of Historical Sciences, Associate Professor, Head of the Department of History, Social Science and Political Science, Faculty of History, M.K. Ammosov North-Eastern Federal University, Yakutsk, Russian Federation.